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Resum  
 

Volem explicar com ha estat l’experiència de CERVI, S.A. amb el 
programari lliure. A CERVI, S.A. hem creat un sistema de gestió 
empresarial en entorn web fent ús d’aplicacions de codi obert com ara el 
servidor web Apache, el servidor de bases de dades MySQL o els 
llenguatges PHP3, HTML, JavaScript i Css. Aquesta aplicació s’executa en 
un Caldera Open Linux de SCO. 
 
També fem ús del programari lliure en altres aspectes. Tenim configurat un 
servidor de correu propi amb Courier Mail  i  un servidor de DNS’s que 
actua com a servidor principal de la nostra xarxa. Aquestes dues aplicacions 
corren sobre un Suse 9.0 Professional. 
 
Explicarem quins motius ens van fer donar aquest pas i quines dificultats 
hem trobat fins a arribar a la situació actual, així com l’estructura bàsica del 
nostre sistema. 

 
 
 

1. EL PASSAT  
 
 
Abans de començar a utilitzar els sistemes amb programari lliure, CERVI S.A. feia 
servir un microcomputador VAX de la casa Digital Equipments, que formava part de 
la família de 32-bits VAX.  
 
Tenia 16 registres de 32 bits de propòsit general, cosa que permetia fer un ús força 
versàtil de la capacitat d’aquest sistema. El sistema operatiu, VMS, era propietari del 
fabricant. Era un sistema multiusuari i multiprocés que podia suportar la seva 
connexió a una LAN. Per més informació dirigiu-vos a  [VMS].  
 
Aquest sistema fou adquirit al 1989 i durant molt temps donà uns resultats més que 
acceptables, però va arribar el moment en el qual aquest sistema es va quedar petit 
enfront  l’augment del flux d’informació que cada dia necessitava una empresa 
creixent. 
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2. ELS INCONVENIENTS 
 
 
A part d’aquest fet, el VAX presentava altres inconvenients, alguns d’ells força greus. 
En primer lloc el número d’usuaris que podien connectar-se era limitat, per tant hi 
havia moments en els quals algun treballador s’havia d’esperar que algú altre 
desconnectés per poder tenir accés a la informació. 
 
Un altre inconvenient important era la lentitud que s’anava afegint a mesura que anava 
creixent el volum de dades, arribant a trigar més de quatre hores en processos crítics 
com la facturació. 
 
L’aplicació era propietària i desenvolupada amb un pseudo-cobol i per tant era molt 
difícil adaptar-la plenament a les necessitats de l’empresa. 
 
Aquest sistema no fou capaç de superar l’efecte 2000 i les dades varen patir aquesta 
situació. Tampoc ens donava suport per poder treballar amb euros. Aquests foren els 
dos motius principals que ens motivàrem a fer la migració. 
 
A part d’això l’aplicació del VAX no englobava tots els aspectes de negoci de 
l’empresa i tota la gestió de compres estava  desvinculada de la resta de la gestió. 
 
Un cop avaluats tots els inconvenients que tenia aquest sistema vam decidir fer la 
migració.  
   
 
 
3. LA MIGRACIÓ 
 
 
La migració fou un procés lent i complicat, en part pel desconeixement del nou 
sistema i en part pel desconeixement de l’estructura interna de les dades del VAX, ja 
que com hem comentat anteriorment era un sistema propietari.  
 
La part més lenta d’aquesta migració fou el traspàs de les dades ja que la velocitat de 
processat del VAX era força baixa. Es va trigar 4 dies en fer el traspàs de dades des 
del VAX al nou servidor linux, mentre que el linux només va trigar una hora en fer el 
bolc de les dades dins de MySQL [MYS]. 
 
 
 
4. EL SISTEMA ACTUAL 
 
 
4.1 La tecnologia aplicada en el desenvolupament. 
 
CERVI, S.A. ha desenvolupat un sistema de gestió empresarial en entorn web. El 
servidor és un linux, concretament un Caldera Open Linux de SCO, versió 2.3 (podeu 
ampliar la informació sobre aquest punt en [SCO]). Vam optar per aquesta 
configuració perque era força robusta, d’un caire marcadament  empresarial i amb un 
interface gràfic força complet. A més els informàtics que varen fer la migració havien 
treballat anteriorment amb el sistema Unix de SCO. 
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Com hem dit anteriorment, l’aplicació està desenvolupada en entorn web, d’aquesta 
manera a l’hora de crear pàgines web s’ha fet servir PHP 3, HTML, Javascript i Css.  
 
Php és un acrònim d’hipertext preprocessor. És un llenguatge scripting  que s’executa 
al servidor. A l’hora de fer pàgines dinàmiques temin dues opcions: PHP o ASP. Asp 
és un llenguatge scripting de Microsoft. Evidentment és de codi tancat i s’ha de pagar 
per poder-lo fer servir, així que això conjuntament amb el fet que Asp no acaba de 
sortir-se’n en una plataforma linux ens va fer escollir php con a llenguatge principal. 
Les característiques  d’aquest llenguatge es poden consultar a [PHP] 
 
Com a servidor de bases de dades ens vam decidir per Mysql [MYS] ja que era l’opció 
que venia instal·lada per defecte a la configuració del nostre servidor, a més és un dels 
servidors de base de dades oberts més potents de tots els que hi ha al mercat i és 
totalment gratuït. El nostre Caldera porta incorporada la versió 3.2.21. Tot i això 
aquest servidor de bases de dades presenta algunes mancances enfront d’altres 
tecnologies. La més greu important que no assegura la integritat referencial de les 
dades emmagatzemades, és a dir, que pot emmagatzemar dades corruptes o falses. 
Això s’ha intentat solucionar mitjançant programació, establint filtres i criteris de 
valoració i validació de les dades. 
 
El servidor web escollit ha estat Apache, concretament la versió 1.9. Apache és el 
servidor web més utilitzat en plataformes linux/unix, és robust, senzill d’instal·lar i 
administrar i totalment gratuït, a més, ja venia configurat  en la nostra distribució de 
linux. A [APA] podeu aconseguir més informació sobre aquest servidor web. 
 
 
4.2 Estructura de l’aplicació 
 
Bàsicament la nostra aplicació funciona com a interface gràfica entre la base de dades 
i els usuaris del sistema. També genera arxius amb informació per a altres programes 
com el ContaPlus de Sp o aplicacions propietàries dels diferents bancs amb els que 
treballa l’empresa.  
 
Dins de la gestió estan contemplats tots els aspectes de negoci de l’empresa. Es fa un 
control i un manteniment dels stocks, inventaris, compres, recepció de materials, 
ventes i ofertes, facturació, cobraments i previsió de pagaments, gestió de pòlisses i 
garanties i un conjunt d’eines per obtenir dades estadístiques sobre el consum dels 
nostres clientes així com del volum de vendes en  funció de diferents paràmetres. 
 
El fet que el sistema estigui desenvolupat en entorn web ens permet tenir un número 
ilimitat d’usuaris treballant a l’hora (si més no, limitat per la capacitat del servidor) , 
inclús amb més d’una sessió oberta per persona.  
 
L’aplicació està estructurada en blocs que s’interrelacionen entre ells, i cada bloc 
s’encarrega d’actualitzar un conjunt concret de taules. D’aquesta manera la gestió de 
compres s’encarrega de fer el manteniment de les taules de comandes a proveïdors, 
d’albarans de recepció de material i de la taula on són emmagatzemats els stocks dels 
diferents productes. 
 
Què hem guanyat enfront del sistema anterior? En primer lloc poder accedir sense 
restriccions a la informació emmagatzemada, en segon lloc més velocitat a l’hora de 
recuperar i inserir dades a la base de dades, un interface gràfic molt més amigable amb 
l’usuari i una aplicació tancada, és a dir, que contempla tots els aspectes des que entra 
el material dins l’empresa fins que surt en direcció al client (cosa que abans no podíem 
fer ja que teníem desvinculada la gestió de compres de la resta del sistema). 
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Cal destacar que tenim un sistema en constant evolució. El fet de tenir una aplicació 
de codi obert ens permet fer les modificacions necessàries in situ per tal de poder 
adaptar-nos a les peticions dels nostres clients o per resoldre errors que pugui haver-hi 
en el codi font. El nostre sistema és, doncs, en constant procés de depuració i millora. 
 
 
4.3 L’acceptació per part dels usuaris 
 
L’acceptació del sistema per part dels nostres usuaris ha tingut una evolució des del 
moment que es va posar en marxa el nou sistema fins ara. En un principi els nostres 
usuaris se sentien perduts davant d’un nou sistema totalment diferent. Es trobaven 
davant una aplicació molt visual on la principal eina és el ratolí després d’haver 
treballat durant 12 anys amb un sistema en mode text on tot es podia fer prement les 
tecles “return” o “escape”. Tot i això l’acceptació ha estat molt bona, arribant inclús a 
involucrar-se en el disseny de  noves operatives i suggerint canvis importants en les ja 
existents. 
 
 
 
5. Servidor linux dins de la nostra xarxa 
 
 
L’ús del programari lliure dins de CERVI, S.A. no es limita únicament al sistema de 
gestió. Dins la nostra xarxa tenim altres servidors linux que exerceixen diferents 
funcions: servidor de correu, servidor de DNS’s, gestió de directoris compartits amb 
samba, etc... 
 
 
5.1 El servidor de correu 
 
Abans de fer la migració cap a linux en el nostre sistema de gestió teníem el correu 
allotjat a Drac Telemàtic. Això tenia les seves avantatges i els seus inconvenients. Per 
un costat  no ens havíem de preocupar de res, ja que tot ho feia Drac Telemàtic però 
no teníem una administració dels missatges tant acurada com volíem.  En el moment 
de fer la migració del sistema de gestió es va decidir també instal·lar-nos el nostre 
propi servidor de correu. Inicialment vam optar per la mateixa configuració linux que 
havíem escollit per a la gestió i van instal·lar un altre Caldera. Aquesta configuració 
porta instal·lat el servidor de correu SendMail (informació disponible en [SEN]). 
D’aquesta manera vam poder administrar internament la configuració del nostre 
servidor de correu i establir els filtres pels que havíem de passar els missatges. 
 
Aquesta opció té, però, un inconvenient. El fet de rebre el nostre propi correu ens ha 
obligat a introduir-nos en el camp de la seguretat, ja que hem tingut que instal·lar-nos 
un antivirus i un antispam per protegir-nos.  
 
Actualment hem canviat el nostre servidor de correu. El sistema operatiu sobre el que 
s’executa el servidor de correu és un SUSE 9.0 Professional [SUS] i el servidor de 
correu és el Courier Mail, [COU]. El seu funcionament és semblant al SendMail 
encara que té algunes característiques noves que el SendMail no oferia. 
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5.2 El Servidor de DNS’s 
 
En la mateixa màquina on tenim corrent el servidor de correu tenim també corrent un 
servidor de DNS’s. D’aquesta manera tenim tota la nostra xarxa interna configurada 
de tal manera que aquesta màquina sigui el servidor de DNS’s principal. 
 
Amb aquest servidor podem accedir a unitats de xarxa que pertanyen al servidor de 
gestió (que té compartits alguns directoris amb Samba) ja que aquesta màquina no és 
accessible des de l’entorn de xarxa de Windows. 
 
 
 
6. Dificultats al llarg del camí 
 
 
La principal dificultat que ens hem trobat durant tot el procés és la falta d’experiència 
i el desconeixement d’aquest nou sistema, per bé que a la web es pot trobar molta 
informació. Però tot i això de vegades la informació no és suficientment acurada o està 
preparada per a altres necessitats que no son les nostres. Per aquest motiu tant el 
departament tècnic com el departament informàtic hem esdevingut una mica 
exploradors de nous territoris.  
 
En les primeres fases del disseny i la creació del sistema ens vam trobar que no hi 
havia ningú que conegués o hagués treballat amb aquest tipus de sistemes. Consultant 
les pagines web espanyoles ens van trobar que la informació no era suficient o que 
fins i tot no era veritat. Una font d’informació fiable i segura foren en aquests 
moments els fòrums i les universitats llatinoamericanes. 
 
Però, potser el punt més crític de tot el procés fou la transferència de dades entre el 
VAX i el linux ja que corríem el risc de perdre dades de vital importància per a 
l’empresa.. El principal problema fou el desconeixement del codi font de l’aplicació 
de les dades, així com el format de les dades que rebíem del VAX, del qual no teníem 
cap esquema o organització. Al final, però, el procés es va completar de forma 
satisfactòria tot i que va trigar més del que ens pensàvem. 
 
Avui dia, amb dos anys d’experiència ja podem respondre millor davant d’aquestes 
eventualitats, però ara ens trobem que el servidor Caldera comença a estar obsolet i 
SCO no traurà al mercat cap versió més d’aquesta distribució linux (ha estat absorbida 
per Microsoft i només dissenya sistemes de codi tancat), per tant comencem a 
plantejar-nos la possibilitat de migrar cap a una altra distribució, probablement Suse 
com al servidor de correu. 
 
 
 
7. La nostra valoració 
 
 
CERVI, S.A. com a empresa està força contenta amb el comportament dels sistemes, 
dels que podem dir que són fiables i robustes. A més l’ús d’aquest programari ens ha 
permès aconseguir un sistema de gestió totalment a mida, ràpid i eficaç que amb 
tecnologia propietària hagués suposat un gran esforç econòmic. D’aquesta manera 
hem pogut invertir millorant el software i les comunicacions en comptes de comprar 
programes i pagar llicències. 
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El fet de tenir una aplicació a mida ens permet tenir un control intern exhaustiu de tots 
els aspectes de negoci de l’empresa i podem adaptar-lo constantment a les nostres 
necessitats. Com dèiem anteriorment tenim un sistema en constant procés de 
depuració i millora. 
 
Des de CERVI, S.A. volem animar a la resta d’empreses que recorrin el mateix camí 
que hem fet nosaltres, un camí de llum i d’ombres (només a vegades) però que al final 
resulta molt satisfactori 
 
 
 
8.  El futur 
 
 
El futur passa per dur a terme la migració que comentàvem anteriorment, que ens 
permetrà treballar amb les últimes versions estables de MySQL, PHP i Apache i en 
posar en marxa la nostra web que incorporarà una tenda virtual per als nostres clients. 
 
Aquesta web ja està en construcció i serà l’últim pas per assolir la total integració del 
programari lliure dins de la nostra empresa.. Des d’aquesta web pretenem oferir 
informació ràpida i fiable sobre els productes que comercialitzem així com establir-ne 
un pont de comunicació ràpid i fluid amb els nostres clients. 
 
Aquest nou projecte encara està en la primera fase, però hi tenim dipositades moltes 
esperances. Creiem que és important el poder arribar a qualsevol racó del món i fer-
nos un lloc en el que considerem que serà el mercat del futur: el WWW. 
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